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88498436سرویس فرهنگي

   زينب امجديان
مهران مهرنيا، نواس�از و نوازن�ده و مدرس 
تار و س�ه تار، متولد ۱۳۴۸ همدان اس�ت. 
كار موسيقي را با سه تار آغاز كرد. نواختن 
سه تار و تار را نزد محمدرضا لطفي آموخت. 
س�پس گروه همايون را به منظور بازسازي 
تصنيف ه�اي قديم�ي ايران تأس�يس و به 
همراه اي�ن گروه كنس�رت هاي متعددي را 
اجرا كرد. مهرنيا تصنيف هاي عبدالله طالع 
همداني را گردآوري كرد و پ�س از اجرا در 
چند كنس�رت، آن را با عنوان »طالع مهر« 
تنظيم نمود. وي در سال 96 گروه مهرنيا را 
تشكيل داد و با اين نام در جشنواره موسيقي 
فجر هم شركت كرد. او اجرا در چند كشور 
خارجي را هم در كارنامه خود دارد. با مهرنيا 
درباره دس�تاوردهاي ۳۴ دوره جش�نواره 
موسيقي فجر در ايران به گفت و گو نشستيم. 

    
دستاوردهاي اين ۳۴ دوره جشنواره 
موس�يقي فج�ر را چط�ور ارزيابي 
مي كنيد، اين رويداد چه تأثيري در 
ارتقاي موسيقي كشور داشته است؟

مي توانم از دو جنبه به جشنواره هاي موسيقي 
فجر نگاه كنم. يك جنبه، نگاه كلي به همه ادوار 
اين جشنواره اس��ت و جنبه ديگر اينكه فقط 
بخواهيم به آخرين دوره جش��نواره كه اخيراً 
برگزار ش��د، بپردازيم و نقاط ق��وت و ضعف و 
دستاوردهاي آن را مورد بررسي قرار دهيم. از 
نظر كلي به نظرم جشنواره ها هيچ تأثير مثبتي 
روي عملكرد و اتفاقات موسيقايي ايران ندارد 
و بيشتر شبيه يك نوع رانت است. رانت براي 
گروه هايي ك��ه بدون دغدغه، مجوز يا س��الن 
مي گيرند و بليت مي فروشند و برنامه هايشان 
را اج��را مي كنند. همين موجب مي ش��ود كه 
خيلي از آنها به كيفيت آثارش��ان كمتر توجه 
كنند. و از آن مهم تر اينكه خيل��ي از گروه ها، 
دغدغه موضوع اصلي جش��نواره را هم ندارند. 
به موضوعاتي از قبي��ل آزادي خواهي و ديگر 
پيام هايي كه انقلاب داشته و اساساً براي آنها 
انقلاب شده است، هم بي توجه هستند و عملًا 
آنها كنار گذاشته مي شوند. من پيشنهاد مي كنم 
به مرور اين جشنواره از قالب يك جشنواره به 
مناسبت پيروزي انقلاب اسلامي خارج شود. 
چون عملكرد متناسب با ش��أن انقلاب در آن 
موضوعيت ندارد. اجراها به موضوع جشنواره 
فجر انقلاب ربط ندارد. اين كليت جشنواره در 
سال هاي گذشته بود اما آخرين دوره جشنواره 
كه بهمن ماه 97 برگزار شد، يك حسن داشت 
و آن انتشار آيين نامه اجرايي جشنواره از ابتدا 
ب��ود. از اينكه اولين س��الي بود كه جش��نواره 
صاحب آيين نامه شد، خيلي خوشحال شدم. 
خصوصاً اينكه آيين نامه را خواندم و ديدم وجوه 
مثبت و خوبي دارد و مهم ترين وجه آن رعايت 
عدالت براي ش��ركت گروه ها بود. گروه ها بايد 
آثارشان را مي فرستادند، بعد يك هيئت انتخاب 
آثار منتخب براي اج��را را انتخاب مي كرد. اما 
متأسفانه طي يك روند بسيار عجيب و غريب 
دوباره جشنواره به سمت همان سيستمي كه 
سال ها بود، رفت. يعني با كمال تأسف 70درصد 
گروه ها باز هم با لابي گ��ري و اين طور چيزها 
انتخاب شدند و عملاً جشنواره با همان سيستم 

قبلي و بدون توجه به آيين نامه اجرا شد. 
برخي مي گويند ح�ذف جايزه باربد 
از جش�نواره اش�تباه بوده و اعتبار 
جش�نواره را با چالش جدي مواجه 

كرده است. 
اين طور جايزه ها و ه��ر امتياز ديگري حداقل 
در بخش موسيقي بر اس��اس عدالت و انصاف 
داده نمي ش��د. يعني حتي اگر آن جايزه بود 

مث��ل جايزه ه��اي ديگر در بخش موس��يقي 
كشور معمولاً بر اساس يك سري ملاحظات 
- اگر نگوييم لابي گري- اهدا مي ش��د. البته 
نمي خواه��م بگويم اه��داي جاي��زه در همه 
فس��تيوال هاي دنيا بر اس��اس عدالت است و 
اينجا اين گونه نيست اما بايد بگويم شدت آن 
در ايران خيلي زياد اس��ت. به نظرم وجود آن 
جايزه هم نقش زيادي در كيفيت آثار و رقابتي 
شدن جشنواره نداشت. يك فكر اساسي بايد 
كرد. اين نگاه رانتي را در نطفه كنار بگذاريم. 
بايد شوراهايي تشكيل شود، آثار را بدون اينكه 
بدانند براي چه كسي است، ببينند و بررسي 
كنن��د. حتي به نظ��رم به جاي ش��نيدن آثار 
فارسي تورها را بتوانند بخوانند و ببينند تا هيچ 
تأثيري از جهت شناخت گروه ها و سرپرست و 
خواننده وجود نداشته باشد. آن زمان مي توان 
اميد داشت كه يك جشنواره رقابتي قابل قبول 
و باكيفيت را شاهد خواهيم بود و هر سال اميد 

داشته باشيم كه بهتر هم شود. 
بالاخره وجود جواي�ز انگيزه اهالي 
موسيقي را براي حضور در جشنواره 

افزايش مي دهد.
فك��ر نمي كن��م. م��ن و دوس��تان ديگ��ر در 
فس��تيوال هايي جايزه گرفتيم. در سال 86 من 
برگزيده ش��دم، اما هيچ وقت فكر نمي كردم اگر 
براي جشنواره فجر اثري بفرستم، جايزه بگيرم. 

مثلًا جايزه باربد را ببرم. چون مي دانستم گرفتن 
اين جايزه يك مناسبات و روابط خاصي مي خواهد 

كه من ندارم يا نمي خواهم داشته باشم. 
نگاه جش�نواره به موسيقي نواحي 

چقدر اصولي و درست بود؟
نه فقط در جشنواره موسيقي بلكه اساساً نگاه 
ما مركزنشين ها از خود اهالي موسيقي گرفته 
تا مديران موسيقي، نگاه نازل و سطح پاييني به 
نواحي داريم. يك نگاه ازموضع بالا به آنها وجود 
دارد. مثلاً براي اينكه يك كاريكاتور از موسيقي 
نواحي را گاهي در يك جاها و مناسبت هايي 
ارائه بدهيم به آنها نگاه مي كنيم و از آنها بهره 
مي بريم. در برخورد با بزرگان نواحي موسيقي 
مش��كل داريم. من برخي از اين برخوردها را 
ديدم كه عرض مي كنم و متأسفانه تا امروز هم 

هيچ تلاشي براي اصلاحش نشده است. 
توجه زيادي هم به موسيقي نواحي 

نمي شود. 
نه نمي شود، آن اندك توجهي هم كه مي شد 
نگاه سطح پايين بود. مثلًا گاهي يك فستيوال 
مخصوص موس��يقي نواحي به يك مناسبتي 
برگزار مي ش��د، نگاه مس��ئولان به موسيقي 
نواحي يك نگاه مصرفي بود نه نگاه حمايتي. 

از جش�نواره موس�يقي فجر انتظار 
م�ي رود در راهبري و اثرگ�ذاري بر 
وضعيت موسيقي كشور تأثير ملموس 
و مؤثر داشته باشد. اما به نظر مي رسد 

اين انتظار محقق نمي شود. چرا؟
دليلش س��اده اس��ت. بزرگ ترين فس��تيوال 
موس��يقايي كه بر اس��اس نظر برنامه ريزها و 
تصميم گيرندگان موس��يقي در اي��ران، براي 
حمايت از موس��يقي برگ��زار مي ش��ود بايد 
زيربنايي عمل كند. بايد يك جايگاهي باشد 
كه همه در طول س��ال دنبال اين باشند كه با 
بهترين اثري كه توليد مي كنند در جشنواره 
شركت كنند اما وقتي جوان امروز كه سرشار 
از اس��تعداد و توانايي اس��ت مطمئن است تا 
از روابطي برخوردار نباش��د، ت��ا در كنار يك 
خواننده و نوازنده مش��هور ق��رار نگيرد، اصلًا 
نمي تواند از پله هاي سن جش��نواره بالا برود، 
چه انگيزه اي مي تواند داشته باشد تا فعاليت 
و تلاش خود را بيش��تر كند كه به جش��نواره 
برس��د. ما در همين آخرين جشنواره ديديم 
كه فلان گروه با يك تلفن وارد جشنواره شد، 
قراردادش را هم نوشت. يا آن خواننده با يك 
تلفن فلان مدير و فلان مع��اون خيلي راحت 
وارد جش��نواره ش��د. مي توانم بگويم درصد 

بالايي از گروه ها به اين ش��يوه وارد جشنواره 
شدند. اين عملًا انگيزه ها را براي تلاش و رقابت 
سالم كم مي كند. همه پس مي كشند. لذا هر 
سال هم س��طح كارها پايين تر مي آيد. يعني 
كس��ي از فروردين نمي آيد كه بنشيند و كار 
بنويس��د و تمرين كند تا در جشنواره بهمن 
ماه ارائه دهد. هر كدام از اين گروه هاي حاضر 
در جش��نواره را كه مي بيني��د كاري كه براي 
جشنواره انجام داده باشند را ارائه ندادند، همه 
كارهاي قديمي شان را آوردند تا پولي از آن در 

جشنواره كسب كنند. 
س�ي و چهارمين دوره جش�نواره 
موس�يقي فجر يكي از كوتاه ترين 
دوره هاي خود را طي كرد. شش روز 
براي اجراي بالاي ۸0گروه موسيقي 
در ۸ تالار شهر تهران. چرا اين قدر 

محدود؟
مي گويند انجام ندادن يك كار، از بد انجام دادن 
آن بهتر اس��ت. دوستان ما درس��ت مي گويند 
كه محدوديت ه��اي زماني داش��تند به خاطر 
ايام فاطمي��ه)س( و مناس��بت هايي كه وجود 
داشت و ناچار بودند در زماني محدود جشنواره 
را جمع و جور كنند، اما اين به كليت كار صدمه 
مي زند. اگر دوستان در رده هاي بالا نمي توانند 
رايزني كنند تا جشنواره در زمان و شرايط بهتري 
برگزار شود بهتر اس��ت اصلًا برگزار نكنند. اگر 
يك سال جش��نواره نداشته باش��يم چه اتفاقي 
مي افتد؟ جشنواره تا الان چه گلي به سر ما زده 
كه نگران برگزار نشدن آن در يك سال باشيم! اگر 
نمي توانند كيفيت را ارتقا دهند و مسير خودشان 
را اصلاح كنند، خب انجام ندهند. دست اندركاران 
جشنواره با اين كار و با اين اجراي نصفه و نيمه به 
اعتبار هنري و مديريتي خودشان آسيب زدند. 

البته موسيقي نواحي گويا با كيفيت 
بهتري برگزار شد. با توجه به حضور 
وزير ارش�اد و دي�دن اجراه�ا، آيا 
مي توان گفت سياست اين وزارتخانه 

تقويت اين موسيقي است؟
در برخ��ي س��ال ها انجمن هاي موس��يقي، 
پايگاه خيل��ي خيلي خوبي ب��راي حمايت از 
موسيقي نواحي بودند. اين انجمن ها بودجه و 
درآمدهايي داشتند و سيستم آنها به گونه اي 
بود كه مي توانس��تند، حمايت كنند. اما الان 
انجمن هاي موسيقي عملًاَ فش��ل و درمانده 
هس��تند، بودجه و درآمد ندارن��د، البته اكثر 
اعضاي انجمن در انجمن موس��يقي تهران و 
اس��تان ها علاقه مند و عاشق كار خود هستند 

و دلش��ان مي خواهد كاري بكنند، اما توانش 
را ندارند. اما وزير اگر مي خواهد حمايت كند 
با حضور در ي��ك اجرا و صحب��ت و مصاحبه 
نمي تواند اين كار را پيش بب��رد. بايد تكليف 
موس��يقي نواحي را روش��ن كند. اگ��ر اينها 
زيرمجموعه ارشاد هس��تند بايد ديد بودجه 
و امكانات چطور توزيع مي ش��ود. اگر زير نظر 
انجمن هستند چرا اين انجمن بودجه ندارد. 
يك جايي بايد مشخص بش��ود، در واقع ساز 
و كاري بايد نهادينه ش��ود، ت��ا نواحي بروند و 
پيگيري كنند، پژوهش كنند، استاد ها را پيدا 
كنند، اين اس��اتيد خودش��ان را به ما معرفي 
نمي كنند، ما بايد برويم و پيدايشان كنيم و آنها 
را به سيستم آموزشي وصل كنيم. به نظرم آن 
زماني كه انجمن موسيقي قوت و بنيه و بودجه 

داشت، كارها بهتر پيش مي رفت تا الان. 
ارزيابي ش�ما از حض�ور گروه هاي 

خارجي در جشنواره چيست؟
من اجراي گروه هاي خارج��ي را نديدم اما ما 
يك چيز س��اده در اقتصاد هنر داريم كه اگر 
من به يك فس��تيوال خارجي دعوت ش��دم، 
يك دستمزد حداقلي دارم. استانداردي براي 
دس��تمزد حضورم وجود دارد و اي��ن را اعلام 
مي كنم تا اگر مس��ئولان فس��تيوال يا همان 
جشنواره قبول كنند، مرا دعوت مي كنند. حالا 
با توجه بودجه جشنواره موسيقي و تغييرات 
نرخ دلار، به طور طبيعي جشنواره توان دعوت 
از گروه هاي معتبر و قوي را نداش��ته اس��ت. 
حداقل اين توان كمتر از س��ال هاي گذش��ته 
بود اما در هر حال چون من نديدم، نمي توانم 
كارهايشان را قضاوت كنم. اما با اين استدلال 
كه من از وضعيت بودجه جشنواره و نرخ دلار 
گفتم، بعيد مي دانم توانسته باشند از گروه هاي 
قابل توجه اي دعوت كنند! اگر اين طور نبوده 
و گروه هاي خارجي ك��ه آوردند قوي و معتبر 
بوده و اجراهاي خوبي هم داشتند، واقعاً بايد 
گفت اين نشانه توان مديريت و روابط عمومي 

خوبشان بوده است. 
ش�ما يك�ي از منتقدان جش�نواره 
موسيقي هستيد. مسئولان چقدر 
از انتقادات شما استقبال مي كنند؟

موضوعي كه برايم عجيب اس��ت اين اس��ت 
كه حتي در دنياي سياس��ت هم خيلي راحت 
درك مي كنند ك��ه هدف از نقد، اش��خاص و 
شخصيت ها نيستند، يعني جناح هاي مختلف 
حاكميتي و دولتي وقتي سياست هاي يكديگر 
را نقد مي كنند، مي دانند كه هدف طرف مقابل 
از نقد، شخصي نيست اما ما در موسيقي اين 
مش��كل درك درس��ت نقد را داريم. من اگر 
نقدي به جش��نواره وارد مي كنم، به ش��خص 
كار ندارم، من به س��اختار نق��د دارم اما هنوز 
اين فهميده نش��ده اس��ت. مواجهه برخي از 
دوستان من در تيم مديريت اجرايي جشنواره 
با نقد هاي من اين گونه اس��ت كه انگار من با 
ش��خص خاصي درگيري دارم. اگ��ر در عالم 
موسيقي اين نكته فهم شود خيلي خوب است. 
اگر نقد به سيس��تمي وارد مي كنيم، هدف ما 
تخريب يا تحقير يك ش��خص يا يك سيستم 
نيست، هدف اين است كه اين كار در سال هاي 

آينده به نحو بهتري انجام شود، همين. 
مثلًا من ب��ه انتخ��اب دبير هنري جش��نواره 
انتقاد داشتم. به نظر من يكي از نامناسب ترين 
گزينه هاي طراحي هنري جشنواره بود. چون 
تقريباً مورد وثوق هيچ بخشي از موسيقي ايران 
نيستند. موزيسين هاي ايراني اصلاً قبول ندارند، 
در موس��يقي نواحي هم كه هيچ جايي ندارند، 
موزيسين هاي كلاسيك غربي در ايران هم ايشان 
را خيلي قبول ندارند. دبير هنري يك جشنواره 

بايد مورد وثوق قاطبه اهالي موسيقي باشد. 

   حسن روانشيد*
می گويند اگ��ر آدم و ح��وا به تحريك ش��يطان از 
فرمان الهی س��رپيچی نمی كردند و به حريم های 
روضه رضوان احت��رام می گذاش��تند و ابليس را از 
خود دور می كردند قطعاً هنوز ه��م در آن جايگاه 
ملكوتی حضور داش��تند و اينكه هويت انس��ان از 
چنين مقطعی شروع می شود تا همه چيز را درس 
عبرتی برای خود بداند و هميشه به ياد داشته باشد 
تا مسير را به غلط طی نكند. در طول بلندای سپری 
 ش��ده از دوران آدم تا خاتم همه  كسانی كه مدعی 
رسالت بودند با امتحانات سختی روبه رو می شدند 
كه معدودی توانستند ابراهيم باشند و اسماعيل را 
با دست خود به مسلخ ببرند و مقامی را برای طواف 
به جا بگذارند و در نهايت روسفيد برگشته و باز هم 
علی گونه فزت و رب الكعبه را بخوانند تا همان گونه 
كه در كعبه متولد شده اند در محراب هم به شهادت 
برسند و اين گونه ميراث خود را به فرزندان بسپارند 
تا ادامه يابد و مس��تمر باش��د كه در ط��ول دوران 
صفحاتی از تاريخ را روشنايی بخشد و هويتی بماند 
برای آيندگان و خرداد ۴۲ را بيافريند كه نطفه هايی 
در آن بس��ته و گهواره هايی تكان داده شود كه در 
ميان آن هاله هايی از نور خوابيده باشند تا در سال 
57 يوم الله ۲۲ بهمن را تجل��ی نمايند و گروهی از 
ساكنان همان گهواره ها در راستای به ثمر رساندن 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس به شهادت برسند و 
اين امر تداوم داشته باشد تا امانت به شهدای مدافع 
حرم تحويل شود و دست  به  دست به صاحب اصلی 

آن حضرت مهدی)عج( اعاده شود. 
هويت من و شما و آنهايی كه منصفانه به روند اين 
گذار اعتنا و اعتقاد دارند چيزی جز به دست آوردن 
فيض شهادت نيس��ت و الگوی اين مس��ير هم در 
گلس��تان های ش��هدا و يادمان های هويزه و دشت 
عباس و حوالی حرمين پيدا می شود. حالا اگر اين 
تيتر باارزش در بعضی از مكان ها و زمان ها به تاراج 
می رود حرف ديگری در ميان اس��ت كه بوی سند 

۲030 را می دهد نه هويت اصلی ما. 
برگزاری شبه جشنواره ای تحت عنوان »هويت من 
در گذر تاريخ« را در يكی از هنرستان های دخترانه 
كشور كه س��اختمان آن حاصل ايثار مالی يكی از 
اين هويت های خير اس��ت، نمی توان ب��ا برگزاری 
اين گونه مراس��م تخريب كرد و به حاشيه فرستاد 
زيرا اين متوليان و بنيانگذاران تفكرات ديگری كه 

شايسته لقب ايثار اس��ت را در سر می پرورانند و به 
آن اعتقاد دارند نه فلسفه های پوپوليستی كه كليپ 
يك خواننده زيرزمينی خارج از كشور را در بعضی از 
پيش دبستانی ها و دبستان های كشور به عنوان زنگ 
ورزش به خورد كودكان و نوجوانان می دهند! ساعت 
9 و 30 دقيقه صبح روز يك ش��نبه 15 ارديبهشت 
مصادف با ۲9 شعبان اس��ت كه به روايتی قرار بود 

فردايش اولين روز ماه مبارك رمضان باشد. 
تعدادی از مديران و فرهنگيان مرد و زن به دعوت 
مدير به هنرستان آمده اند تا به تماشای جشنواره ای 
بنشينند كه 15 نفر از هنرجويان دختر با لباس های 
محلی اقوام مختلف كه هر كدام ويژگی خاص خود 
را داشت در غرفه ای ظاهر می شوند و مورد تشويق 
مدعوين كه اكثراً آقايان هستند قرار می گيرند! و در 
ادامه مهمانان به تونلی راهنمايی می ش��وند كه در 
آن تاريخ ايران را از ب��دو پيدايش تا زمان معاصر به 
نمايش می گذارد كه به چند بخش پيش از اسلام، 
دوره اس��لامی، هجوم مغول ها، افش��اريه و دوران 
معاصر تقسيم  شده است كه برای هر دوره نمادهای 
شاخص آن را طراحی و به صورت ماكت يا نقاشی و 

چاپ روی پارچه به نمايش گذاشته بودند. 
در ه��ر ي��ك از غرفه ها ك��ه نش��ان از ايده پردازی 
حساب ش��ده بود توس��ط يكی از هنرجويان برای 
بازديدكنن��دگان محدود توضيح داده می ش��د اما 
مقطع بع��دی اين فس��تيوال كارناوال گونه مماس 
با آخرين لحظات ورود به ماه مب��ارك رمضان كه 
فصل تلاوت قرآن لقب دارد در س��الن هنرس��تان 
اتفاق می افتد كه اجرای نمايش��ی اس��ت توس��ط 

هنرجويان آن. 
هر ي��ك از نقش آفرينان اس��تادانه ش��خصيتی از 
عبور تاريخ را ارائه دهند كه بيش��تر ب��ه يك تئاتر 
حرفه ای و برنامه ريزی ش��ده ف��ارغ از فعاليت های 
دانش آموزی ش��باهت داش��ت! به رغم اينكه اين 
كارناوال فستيوال گونه اما جشنواره نام گرفته، طی 
ماه های اس��فند و فروردين و ارديبهشت به كرات 
تكرار شده بود ولی برگزاری اختتاميه آن در زمانی 
ويژه يعنی يك روز قبل از آغاز تقويمی ماه رمضان 
اگرچه به نظر می رس��يد از ظرفيت يك هنرستان 
دخترانه افزون باش��د اما تا س��اعت 1۲ ظهر ادامه 
يافت و مدعوين خاص را نيز تا آخرين دقايق با خود 

به همراه داشت!
*روزنامه نگار پيشكسوت

جشنواره فجر هيچ تأثير مثبتي بر موسيقي ايران ندارد
نگاهی به »هويت من درگذر زمان«!گفت وگوي »جوان« با مهران مهرنيا موسيقيدان، درباره دستاوردهاي ۳۴ دوره جشنواره

تازه ترين ساخته خانه مستند انقلاب اسلامی با 
عنوان »شريعتی بدون روتوش« به زودی آماده 

نمايش می شود.
به گزارش »جوان« به نق��ل از روابط عمومی خانه 
مستند، مستند سينمايی »شريعتی بدون روتوش« 
به كارگردان��ی محمد س��ميع پور و تهيه كنندگی 
مهدی مطهر در حال حاضر در مراحل فنی اس��ت 
و به زودی آماده نمايش می شود. اين مستند سعی 
كرده زندگی دكتر علی ش��ريعتی را از دريچه ذهن 
خانواده، دوستان و ش��اگردان او بررسی كند و آنها 
درباره زندگی، دغدغه ها، باورها، سفرها، سخنرانی ها 

و بس��ياری از ويژگی های زندگی دكتر ش��ريعتی 
سخن می گويند. مستند سينمايی »شريعتی بدون 
روتوش« تلاش كرده تصويری عينی و واقعی از دكتر 
علی شريعتی به تصوير بكش��د و به همين منظور 
تمام كسانی كه در اين مستند از شريعتی صحبت 
می كنند، مشاهداتی كه خود از وی ديده اند را مطرح  
خواهند كرد و حرف��ی از شنيده هايش��ان به ميان 
نمی آورند. اين مستند سينمايی كه محصول خانه 
مستند انقلاب اسلامی است، در دو نسخه سينمايی 
و تلويزيونی توليد می شود كه نسخه سينمايی آن 70 

دقيقه و نسخه تلويزيوني آن 5 قسمت خواهد بود.

  »شريعتی بدون روتوش«
آماده نمايش می شود
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متأس�فانه طي يك روند بسيار 
عجيب و غريب دوباره جشنواره 
به س�مت همان سيس�تمي كه 
سال ها بود، رفت. يعني با كمال 
تأس�ف 70درصد گروه ها باز هم 
با لابي گ�ري و اين ط�ور چيزها 
انتخاب شدند و عملاً جشنواره با 
همان سيستم قبلي و بدون توجه 

به آيين نامه اجرا شد


